
نتيجۀ رشد در تيم ملی مشخص شد؛

انرژی تيم كی روش افتاد...انرژی تيم كی روش افتاد...

با 110 نفر شاکی در البرز؛

کلاهبردار دیوار و شیپور 
به دام افتاد 

»دنیای هوادار« از تغییرات احتمالی
 در مدیریت بورس می  گوید؛

پس  لزره  های 
افشای یک وام!

VAR همچنان دست و پا می  زند؛

فوتبال ایران 
در فقر دوربین!

»پلیس البرز«: 

دندانپزشک قلابی را 
شناسایی کنید

نتیجۀ كوتاه شدن قد مدیریت؛نتیجۀ كوتاه شدن قد مدیریت؛

روزنامه
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ایران در آستانۀ سونامیایران در آستانۀ سونامی
 هزینه های بسیار بالای دیابت هزینه های بسیار بالای دیابت
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»روزنامه صهیونیستی«:

اسرائیل در آستانۀ 

بحران مالی  است

یک روزنامه صهیونیستی با اشاره به تاثیرات اقتصادی و امنیتی 
عملیات »طوفان الاقصی« و بحران مالی در سرزمین های اشغالی 

نوشت: طوفان اصلی در راه است.
به گزارش »دنیای هوادار«، روزنامه صهیونیستی »دمارکر« در 
یادداشتی این سئوال را مطرح کرد که آیا رژیم صهیونیستی برای 

تحمل یک بحران مالی آماده است.
این رسانه اقتصادی رژیم اشغالگر با اشاره به هراس صهیونیست 
ها از حملات محور مقاومت در جبهه های مختلف و ناامنی این 
روزهای سرزمین های اشغالی، افزود: شاهد ترکیبی کشنده از 

بحران امنیتی و بحران مالی در اسرائیل هستیم.
دمارکر، بحران مالی رژیم صهیونیستی را تنها ناشی از جنگ 
علیه غزه ندانست و نوشت: سیاست های شکست خورده کابینه 
»بنیامین نتانیاهو« در حوزه بودجه نیز در ایجاد بحران مالی موثر 

هستند.
این رسانه سهم خواهی احزاب راست گرای متحد نتانیاهو در 
بودجه ۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ رژیم اشغالگر را یادآور شد و ادامه داد: در 
صورت اصلاح نشدن پیش نویس بودجه ۲۰۲۵، شاهد سقوط 
بازار اوراق قرضه اسرائیل و در نتیجه وخامت اوضاع اقتصادی و 

تجربه یک بحران مالی شدید خواهیم بود.
کاهش رشد تولید ناخالص داخلی

گفتنی است، رشد تولید ناخالص داخلی در سرزمین های اشغالی 
فلسطین به دلیل کوچک شدن اقتصاد و کاهش سرمایه گذاری 

به مرحله ناامید کننده ای رسیده است.
رسانه های صهیونیستی اخیرا اعلام کردند که براساس داده 
های منتشر شده از مرکز آمار رژیم اسرائیل، اقتصاد این رژیم در 
مقایسه با دوره آوریل تا ژوئن )فروردین تا خرداد( کوچک تر شده 

و صادرات نیز به شدت کاهش یافته است.
براساس اطلاعات اولیه منتشر شده از مرکز آمار، اقتصاد رژیم 
صهیونیستی در سه ماهه دوم سال با شیب صعودی بسیار 
کندی روبرو بود، زیرا جنگ حدود ۱۱ ماهه با مقاومت فلسطین، 
خسارت های سنگینی را به بخش صادرات و سرمایه گذاری 

وارد کرده است.
تولید ناخالص داخلی سالانه در دوره زمانی آوریل تا ژوئن در 
مقایسه با سه ماه پیش از آن، ۱.۲ درصد و نسبت به دوره مشابه 

سال قبل ۱.۴ درصد کاهش داشته است.
این عدد بسیار کمتر از پیش بینی هایی است که رشد تولید 

ناخالص داخلی را ۲.۳ تا ۵ درصد برآورد کرده بودند.
براین اساس، تولید ناخالص داخلی در سه ماهه دوم سال ۰.۴ 

درصد کاهش داشت.
رژیم  »مزراحی«  بانک  ارشد  کارشناس  مناخیم«  »رونین 
صهیونیستی پیشتر گفته بود: کاهش تولید ناخالص داخلی به 
صورت واضح، خسارت های سنگین جنگ به اقتصاد اسرائیل 

را نشان می دهد.
»یوناتان کاتس« متخصص مشاوره های مالی رژیم صهیونیستی 
هم گفت: رشد تولید ناخالص داخلی در سه ماه دوم سال، 
به دلیل کاهش صادرات کالا و کاهش سرمایه گذاری، بسیار 

ناامیدکننده بود.
کاتس با پیش بینی رشد اقتصادی ۲.۳ درصدی برای رژیم 
اشغالگر، افزود: این عدد بسیار کم تر از پیش بینی هاست و 
دو عامل اصلی آن، کاهش سرمایه گذاری ۲۶ درصدی در بخش 

ساختمان به علت کاهش نیروی کار است.
وی اضافه کرد: تعطیل شدن کسب و کارها در بخش تجاری و 
کشاورزی در شمال و جنوب نیز بر نرخ رشد تاثیر گذاشته است.
رسانه های رژیم صهیونیستی، علاوه بر جنگ علیه نوار غزه، درگیری 
با حزب الله لبنان در شمال فلسطین طی بیش از ۱۱ ماه گذشته را از 

دیگر عوامل کاهش رشد اقتصادی این رژیم می دانند.

یاد و خاطره شهدا، 
به ویژه »شهید آلبرت 

ببله عیوض« که 3 
آذر 65 به مقام شامخ 
شهادت نائل گشت، 

گرامی باد

رویداد

»جورجیا ملونی« نخست وزیر ایتالیا پس از دیدار با رئیس جمهوری اوکراین بر تداوم حمایت از این کشور در جنگ با روسیه تاکید کرد.
وی گفت که رم هرگز در حمایت از اوکراین متزلزل نمی شود و بن بست کنونی در جنگ نشان داد که واکنش غرب به جنگ جاری پاسخ 
درستی بود. وی که در حاشیه مجمع تجاری سالانه TEHA )مجمع اقتصادی که از سال ۱۹۷۵ با نشست وزرا، برندگان جایزه نوبل و بازرگانان 
در شهری در شمال ایتالیا برگزار می شود( و پس از دیدار با ولودمیر زلنسکی رئیس جمهوری اوکراین این اظهارات را ارائه می کرد، افزود: 
من معتقدم که چین و هند در حل این درگیری نقش دارند. تنها چیزی که نمی تواند رخ دهد این است که فکر کنیم این جنگ با تنها 

گذاشتن اوکراین قابل حل است.

نخست وزیر ایتالیا بر تداوم حمایت از اوکراین تأکید کرد

گوشه  وکنار

بین  الملل

برخی منابع به پایگاه العربی الجدید اعلام کردند که با توجه به 
مخالفت نخست وزیر رژیم صهیونیستی با خروج نظامیان خود 
از گذرگاه »فیلادلفیا«، قاهره به دنبال روی آوردن به سناریوهای 

جدید از جمله فرا خواندن سفیر خود از تل آویو است.
به گزارش »دنیای هوادار«، پایگاه خبری العربی الجدید با اشاره به 
بازدید سرلشکر »احمد خلیفه« رئیس ستاد نیروهای مسلح مصر 
از مناطق مرزی این کشور با غزه نوشت که بسیاری از این بازدید 
به عنوان پیام مصر یاد کردند به ویژه آنکه پس از سخنان نخست 
وزیر اسرائیل علیه قاهره و متهم کردن آن به شکست در برقراری 

امنیت مرزها رخ داد.
به نوشته این منبع، نتانیاهو در واکنش به درخواست ها برای 
خروج از محور فیلادلفیا اعلام کرده که نیازی به نقش آفرینی 
مصر در آینده نیست؛ موضوعی که خشم قاهره را به همراه داشته 

است.

منابع آگاه به العربی الجدید اعلام کردند: محافل دیپلماتیک و 
امنیتی مصری هم اکنون به دنبال سناریوهای تشدید کننده در 
دوره آتی هستند که از جمله آن  ها، فرا خواندن »خالد عزمی« سفیر 
مصر از تل آویو و روی آوردن به شورای امنیت به منظور وادار 
کردن اسرائیل به خروج از این گذرگاه است، زیرا معاهده سازش 
کمپ دیوید ثبت شده نزد سازمان ملل است، به ویژه اسرائیل به 
دنبال تحرکاتی است که اوضاع خود را در محور فیلادلفیا تثبیت 

کند که این به شدت از سوی قاهره مردود است.
العربی الجدید نوشت: از نگاه ناظران امور، پیام های اخیر مقامات 
مصری در زمینه نظامی و دیپلماسی در راستای آرام کردن مردم 
خشمگین مصر از زورگویی اسرائیل و سخنان نتانیاهو است، به 
ویژه که در برهه اخیر، بر دامنه خشم میان سربازان و افسران 
رده پایینی مصری در شمال سینا با توجه به اقدامات وحشیانه 

اسرائیلی ها علیه فلسطینیان فزونی یافته است.
»عمرو هاشم ربیع« کارشناس مرکز مطالعات راهبردی و عضو 
شورای گفت وگوی ملی مصر در این باره به العربی الجدید گفت: 
عادی سازی روابط با اشغالگران و نیز میانجی گری باید متوقف 
شود. تعداد دیپلماتها باید کم و حتی بیرون رانده شوند و تهدید 

به لغو کمپ دیوید گرفته شود. همه این موارد می تواند به مثابه 
هشدار به اسرائیل باشد.

وی افزود: تاکنون شاهد اندک انتقادی از سوی محافل رسمی 
مصری علیه اسرائیل نبوده ایم و انتقاد می تواند اوضاع راکد محور 

فیلادلفیا را به حرکت درآورد.
»حسین هریدی« معاون سابق وزیر خارجه مصر نیز در این باره 
گفت: موضع مصر قاطع است و بر مخالفت با حضور نظامی 

اسرائیل در محور فیلادلفیا و گذرگاه رفح اصرار دارد.
گفتنی است، سرلشکر احمد خلیفه رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح مصر پنجشنبه گذشته به طور غیرمنتظره از وضعیت 

امنیتی و سطوح محافظت از مرز مصر با نوار غزه بازدید کرد.
نتانیاهو یک روز قبل از این بازدید سرلشکر مصری، بار دیگر بر 
ادامه اشغال محور صلاح الدین تاکید کرد و با بیان این ادعا که 
طرح پیشنهادی آمریکا در ۲۷ می گذشته )۷ خرداد( منافاتی 
با ماندن نظامیان صهیونیست در رفح و محور فیلادلفیا ندارد، 
گفت که هرگونه مذاکره برای آتش بس دائم در نوار غزه باید 
متضمن به زعم او، عدم قاچاق سلاح به نوار غزه از طریق محور 

فیلادلفیا باشد.

پس از واکنش های مطرح شده درخصوص دریافت وام 
قرض الحسنه میلیاردی توسط رئیس و برخی اعضای 
هیأت مدیره سازمان بورس، صبح امروز رئیس این سازمان، 
استعفای خود را به شورای عالی بورس ارئه داد و مقرر 
است عصر امروز به صورت پیش از موعد، جلسه فوق العاده 
شورای عالی بورس با هدف رسیدگی به موضوع استعفای 

مجید عشقی برگزار شود.
نامه  لرزه   پس  اولین  امروز  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
سازمان بازرسی خطاب به وزیر اقتصاد در رابطه با موضوع 
دریافت وام میلیاردی از سوی رئیس و برخی از اعضای 
هیأت مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار مشاهده شد. 
مجید عشقی - رئیس سازمان بورس، صبح امروز نامه 
استعفای خود را به شورای عالی بورس ارائه داد و مقرر 
است عصر امروز، جلسه فوق العاده شورای عالی بورس به 
ریاست وزیر امور اقتصادی و دارایی در ساختمان وزارت 

اقتصاد برگزار شود.
ماجرای نامه سازمان بازرسی کل کشور از آنجا آغاز شد که 
این سازمان در تاریخ ۱۰ شهریور ماه طی نامه ای عبدالناصر 
همتی - وزیر اقتصاد - را از دریافت وام از سوی رئیس و 
برخی از اعضای هیأت مدیره سازمان بورس، مطلع کرد. 
مبلغ این وام ها در مجموع به ۱۰.۵ میلیارد تومان می رسد 
که بازپرداخت آن 10 ساله و با سود چهار درصد است و 
علاوه بر رئیس سازمان بورس، چهار عضو دیگر از اعضای 
هیأت مدیره این سازمان در دریافت این وام سهیم هستند.
این در حالی است که بازار سرمایه در ماه های  اخیر یک 
وضعیت التهابی همراه با نوسانات طولانی را تجربه کرده 
بود و سازمان بازرسی در این نامه پیامدهای اجتماعی 
موضوع فوق و لزوم بررسی و ورود وزیر اقصاد به این 

موضوع را خاطر نشان کرد.
متعاقب این موضوع،   واکنش ها به اخبار نامه سازمان 
بازرسی به همتی، منجر به ورود وزیر اقتصاد به این موضوع 

شد. همتی در صفحه شخصی خود در توئیت اعلام کرد:

»پس از نامه سازمان بازرسی در مورد وام قرض الحسنه 
سازمان  مدیره  هیات  اعضای  و  رئیس  توسط  دریافتی 
بورس، موضوع را جهت بررسی سریع کارشناسی و اعلام 

نظر به بازرسی وزارتخانه ارجاع داده ام.
در دولت چهاردهم برای حذف رانتها آمده ایم و اجازه ویژه 

خواری به هیچکس نخواهیم داد«.
در ادامه واکنش وزیر اقتصاد به نامه سازمان بازرسی کل 
کشور، وزارت امور اقتصادی و دارایی، اعلام کرد: »با توجه 
به دستور صریح وزیر اقتصاد، مدیران بورس ملزم به انتشار 

مستندات و دلایل این تصمیم شده اند«.

واکنش عشقی به انتقادات
از سوی دیگر مجید عشقی طی یک مصاحبه تلویزیونی به 
مسائل و حواشی مطرح شده در این رابطه واکنش نشان 
داد و گفت: شورای عالی بورس بر اساس ماده ۴ قانون 
اوراق بهادار، مسئولیت تعیین حقوق و دستمزد مزایای 
مبالغ  این  دارد،  برعهده  را  بورس  سازمان  مدیره  هیئت 
هم براساس مصوبه شورا پرداخت شده و پرداخت چنین 
مبالغی در تمامی نهادهای پولی و مالی متناظر، یک روال 
کاملا عادی است و حتی در برخی نهادها مبالغ پرداختی 

بیشتر از این ارقام است.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در ادامه گفت: مدیران 
و کارکنان سازمان بورس، به خاطر شرایط خاص این نهاد، 
برای  نتیجه  در  مواجه اند،  متعددی  محدودیت های  با 
حفظ منابع انسانی نهاد ناظر بازار سرمایه، لازم است این 
تسهیلات پرداخت شود. شورای عالی بورس هم براساس 
همین موضوع با پرداخت تسهیلات موافقت کرده است.«

با این حال، واکنش ها به این موضوع از وزارت اقتصاد و 
شورای عالی بورس فراتر رفت. فاطمه مقصودی - سخنگوی 
کمیسیون اقتصادی مجلس - در واکنش به افشای وام 
۱۰.۵ میلیارد تومانی پنج عضو هیات مدیره سازمان بورس 
با سود چهار درصدی به خانه ملت گفت: امروزه بسیاری از 

مردم در گیرودار دریافت وام های کوچک اشتغال زایی و 
حتی دریافت وام ازدواج هستند و چرا زن سرپرست خانوار 
در دریافت وام ۱۰ میلیون  تومانی اجاره مسکن ناتوان است 

اما برخی آقایان وام های میلیاردی می گیرند.
وی در ادامه تاکید کرد: موضوع وام های نجومی بدون پایه 
و اساس در اولین جلسه این کمیسیون با جدیت رسیدگی 

خواهد شد.

جلسه فوق العاده و پیش از موعد شورای عالی بورس
از  اعلام استعفای مجید عشقی  این واکنش ها،  پیامد 
ریاست سازمان بورس بود. وی صبح امروز استعفای خود 
را به شورای عالی بورس که ریاست آن بر عهده وزیر امروز 
اقتصادی و دارایی است، تسلیم کرد و همانطور که گفته 
شد، قرار است امروز جلسه فوق العاده شورای عالی بورس 

جهت بررسی موضوع استعفای عشقی برگزار شود.
جلسه شورای عالی بورس در حالت عالی در روزهای سه 
شنبه برگزار می شود. اما با توجه به وقایع پیش آمده در 
روزهای اخیر، همچنین اعلام خبر برگزاری جلسه فوق العاده 
پیش از موعد شورای عالی بورس، به نظر می رسد، رفتن 

مجید عشقی از سازمان بورس قطعی باشد.
با این حال، رفتن مجید عشقی از ساختمان بورس باید به 
تایید اکثریت اعضای شورای عالی بورس که ریاست آن بر 

عهده وزیر اقتصاد است، برسد.
در صورت پذیرش استعفای مجید عشقی، روند آن به این 
ترتیب است که وزیر اقتصاد، اعضای هیات مدیره را به 
شورای عالی بورس معرفی می کند و در صورتی که شورا 
به این اعضا رای بدهد، به مدت پنج سال به عضویت 
هیأت مدیره در می آیند و سپس آن  ها از میان خود، یک 
نفر را به عنوان رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار به شورا 
معرفی می کنند و آن فرد که پیش تر به عنوان عضو هیات 
مدیره برگزیده شده بود، باید دوباره به عنوان رئیس سازمان، 

از شورای عالی بورس رای اعتماد بگیرد.

سناریوهای جدید مصر در قبال تل آویو؛ 

قاهرهسفیرخودرافرامیخواند؟

»دنیای هوادار« از تغییرات احتمالی در مدیریت بورس می  گوید؛ پس  لزره  های افشای یک وام!
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فرمانده انتظامی البرز از دستگیری کلاهبردار حرفه ای  سایت 
های دیوار و شیپور با ۱۱۰ نفر شاکی پرونده از سراسر کشور در 

این استان خبر داد.
به گزارش »دنیای هوادار«، سردار »حمید هداوند« روز گذشته 
با اعلام این  مسئله کرد: در پی وصول چندین فقره پرونده 
مبنی بر اینکه فردی با قراردادن آگهی های واهی فروش 
منزل مسکونی و دریافت بیعانه از افراد پس از اغفال شکات 
و دریافت وجوه مختلف اقدام به خاموش نمودن خط تلفن 
همراه خود کرده و بلافاصله وجوه را از طرق مختلف هزینه 
کرده است که بررسی موضوع در دستور کار پلیس فتا استان 

قرار گرفت.

وی افزود: در بررسی های کارآگاهان پلیس فتا استان و 
اقدامات پیچیده پلیسی سرانجام هویت این فرد کلاهبردار 
شناسایی و در عملیاتی غافلگیرانه وی را در مخفیگاهش در 

یکی از نقاط شهرستان کرج دستگیر کردند.
هداوند بیان کرد: تاکنون ۱۵ فقره پرونده به پلیس فتا استان 
البرز ارجاع و ۱۱۰ شاکی پرونده از سراسر کشور شناسایی شده اند.
فرمانده انتظامی استان البرز در پایان در خصوص آگهی های 
درج شده در سایت های دیوار و شیپور، گفت: شهروندان در 
صورت معامله از طریق سایت های اینترنتی با رعایت تمام 
جوانب و اطمینان از پرداخت وجه اقلام را تحویل خریداران 

دهند.

»علی زندی  فر« -مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای البرز- از ثبت ۶ میلیون ۷۱۴ هزار و ۴۱۰ تردد خودرویی در تعطیلات پایانی ماه 
صفر در محورهای ارتباطی این استان خبر داد و گفت: بر اساس آخرین آمار ثبت شده توسط سامانه های ثبت تردد مرکز مدیریت راه های 
البرز از تاریخ هفتم تا ۱۶ شهریور ماه جاری این تعداد تردد خودرویی در جاده های استان ثبت شد. بر همین اساس در این مدت سه 
میلیون و ۳۶۹ هزار و ۴۶ دستگاه خودرو وارد استان البرز شدند و سه میلیون و ۳۴۵ هزار و ۳۶۴ خودرو از استان خارج شدند. در این بازه 

زمانی آزادراه کرج -قزوین محدوده پایانه شهید کلانتری با متوسط تردد ساعتی ۶ هزارو۴۶۲ تردد پرترافیک ترین محور استان بوده است.

ثبت ۶ میلیون تردد خودرویی در جاده  های البرز

در شهر

با 110 نفر شاکی در البرز؛

کلاهبردار دیوار و شیپور به دام افتاد 

از »البرز« چه  خبر؟

 
نتيجۀ رشد در تيم ملی مشخص شد؛

انرژی تيم كی روش افتاد...

فقط همين را كم داشتيم! قرقيزستان در زمين ما بيشتر از 
تيم ملی خلق موقعيت كند و فرصت گلزنی بيشتری نسبت 
به تيم ما داشته باشد. تيمی كه در جام كافا جلوی تيم ما و 
با همين نفرات حرفی برای گفتن نداشت و گلباران شد! حالا 
جلوی ملی پوشان كه بيشتر لژيونر هستند و در بهترين تيم 
های اروپا مثل ميلان و رُم توپ می زنند، بهتر و منطقی تر و 
زيباتر بازی كند، تا جایی كه اگر شانس با قرقيزها يار بود قطعا 

تيم ايران را شكست می دادند.
سوال اين است؛ آقای قلعه نویی با تيم ملی چه كردی؟ تيم 
ملی با همين نفراتی كه در اختيار كی روش بودند، از زمان 
رفتن كی روش تاكنون چه رشدی داشته است؟ چه شد آن 
فوتبال تهاجمی كه داعيه اش را داشتيد؟ آيا انرژی تيم كی 
روش افتاد؟ كجا رفت آن آمار و ارقامی كه الهويی ارائه می داد 

و شما دفاع می كرديد؟ 
اگر دروازه بان قرقيزستان قادر به دفع توپ نورافكن می شد 
تا طارمی از ريباند تنها گل ايران را به ثمر نرساند! امروز آمار 
درباره موقعيت های خطرناک تيمی كه در رنكينگ فيفا 100 
رتبه پايين تر از ايران است، چه حرفی برای گفتن داشتيد؟ آيا 
همان فوتبال هجومی در جام كافا تَه ماندۀ تدابير كی روش و 

بازمانده از جام جهانی قطر نبود؟ 
جان كلام اينكه؛ از تيم ملی با اين همه نفرات آن هم تراز 
اول كه همان نفرات كی روش هستند)!( انتظارات بيشتری 
می رود. انتظاری كه حدأقل مثل دورۀ كی روش بازی كنند.

كبک  رفتن  راه  كلاغ  مثل  خواهيم،  نمی  خواهيم!  نمی 
)بخوانيد گوراديولا( را ياد بگيرد. آقای قلعه نویی! شما قرار بود 

پرچمدار مربيان ايرانی باشيد...

گوشه  وکنار

دستگیری  از  البرز  پلیس  کننده  هماهنگ  معاون 
دندانپزشک  قلابی در شهرستان کرج خبر داد و گفت: 

شهروندانی که توسط این متهم مورد  کلاهبرداری قرار 
گرفته اند می توانند برای طرح شکایت به پلیس امنیت 

اخلاقی  واقع در میدان نبوت کرج مراجعه کنند.
به گزارش »دنیای هوادار«، سرهنگ »پیمان لطیفی« روز 
گذشته گفت: برابر گزارش مردمی در خصوص فعالیت 
غیرمجاز یک نفر در مطب دندانپزشکی در یکی از مناطق 
شهرستان کرج بررسی موضوع در دستور کار ماموران 

سازمان اطلاعات پلیس البرز قرار گرفت.
وی با اشاره به اینکه در رصد های اطلاعاتی مشخص 
شد مدارک دندانپزشکی و مهر نظام پزشکی متهم جعلی 
بوده و متهم با مدارک جعلی مطب دندانپزشکی را دایر 
کرده است، اضافه کرد: برابر دستور مقام قضایی تصویر 

بزه دیدگان و طرح  آگاهی  برای  بدون پوشش متهم 
شکایت و یا اقامه دعوای خصوصی منتشر می گردد 
و چنانچه مردم برای انجام امر دندانپزشکی به مطب 
غیرمجاز این متهم مراجعه کرده اند برای طرح شکایت 
در شعبه ۲۲ بازپرسی دادسرای عمومی و انقلاب ناحیه 
یک ) امور جنایی و جرائم خاص ( شهرستان کرج حاضر 

شوند.
این  دام  در  که  شهروندانی  همچنین  گفت:  لطیفی 
صورت  به  توانند  می  اند  افتاده  قلابی  دندانپزشک 
حضوری به پلیس امنیت اخلاقی فرماندهی انتظامی 
البرز واقع در میدان نبوت کرج مراجعه و یا با تلفن 

۰۲۶۲۱۸۲۷۶۰۴تماس حاصل نمایند.

کارشناس مسئول نهالستان ها و باغات مادری موسسه 
تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال کشور اعلام کرد: 
از  نهال عاری  حدود هشت میلیون چشمه پیوندک 
ویروس طی یکسال گذشته در کشور تولید شده است.

به گزارش »دنیای هوادار«، »مرتضی همتی« روز گذشته 
با اعلام ایت خبر افزود: نهال از بنیادی ترین نهاده های 
بخش باغداری است و بر این اساس توجه به کیفیت 
نهال  تولید  برای  روز  دانش  از  استفاده  و  نهاده  این 

استاندارد، امری حیاتی است.
وی بیان کرد: از آنجا که از زمان کاشت نهال تا به بار 

نشستن آن بر حسب نوع گونه گیاهی چند سال به 
طول می انجامد، کیفیت نهال از جهت اصالت رقم ، 
نوع پایه و سلامت آن برای تضمین سرمایه گذاری در 

صنعت باغبانی حائز اهمیت بسیار است.
همتی یادآور شد: در راستای اجرای قانون ثبت ارقام 
هدف  با  و  نهال  و  بذر  نظارت  و  کنترل  و  گیاهی 
ساماندهی تولید و توزیع نهال در کشور با تاکید بر 
ارتقای کیفیت این نهاده مهم بخش اقتصادی، کنترل 
و نظارت بر تولید نهال در دستور کار موسسه تحقیقات 

ثبت و گواهی بذر و نهال قرار گرفت.

مادری  باغات  و  ها  نهالستان  مسئول  کارشناس 
نهال کشور  و  بذر  موسسه تحقیقات ثبت و گواهی 
گفت: براین اساس آموزش های حضوری با استفاده 
از اساتید دانشگاه به بهره برداران و بروزرسانی اطلاعات 
و روش های تولید نوین نهال گواهی شده، ایجاد باغ 
های الگویی، شناساندن زنجیره تولید نهال به باغداران 
و وظیفه موسسه باغبانی در این زمینه، ارایه برنامه 
تولید سالانه وزارت جهاد کشاورزی جهت برنامه ریزی 
تولیدکنندگان در نشست های تخصصی مورد توجه قرار 

گرفته است.

رئیس سازمان فرهنگی ، اجتماعی و ورزشی شهرداری کرج از 
آغاز هفتمین دوره مسابقه های بزرگ محله های این کلانشهر 

خبر داد.
به گزارش »دنیای هوادار«، امیر اشتری روز گذشته در آیین 
آغازین این رقابت ها گفت : با توجه به کامل شدن ظرفیت 
ثبت نام در۲ رشته پر طرفدار مینی والیبال و بوکس، گروه بندی 
نفرات و جدول مسابقات تنظیم و پس از قرعه کشی، مسابقات 
این۲ رشته با حضور پرشور شهروندان کرجی و علاقه مندان و 

خانواده های ورزشکاران، در سالن ورزشی شهدای شهرداری 
کرج و سالن بوکس شهید عجمیان این کلانشهر آغاز شد.

وی افزود: در رشته مینی والیبال، استقبال کم نظیری صورت 
گرفته که ۲۱۷ تیم دختران و پسران در رده های سنی مختلف 

برای این رقابت ها تشکیل شده است.
رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری کرج بیان 
کرد: رشته بوکس با استقبال پرشور علاقه مندان و ورزشکاران 
این رشته قرار گرفته و در سطح بالا و در کلاسِ ملی، تعداد ۲۱۸ 

بوکسور را میزبانی می کند که این ورزشکاران در چهار روز با هم 
رقابت خواهند کرد.

اشتری گفت: رویداد بزرگ ورزشی قهرمانِ محلات شهر کرج، 
یک جشنواره بزرگ ورزشی با ۲۰ رشته متنوع و جذاب و پر 
مخاطب است که در سطح ملی می تواند به عنوان یکی از 
بزرگترین رویدادهای ورزشی شهرهای کشور و با محوریت 

محله های شهری خودنمایی کند.

»پلیس البرز«: دندانپزشک قلابی را شناسایی کنید 

در کشور؛ هشت میلیون چشمه پیوندک نهال عاری از ویروس تولید شد

در محله  های کرج؛ هفتمین دورۀ مسابقه  های ورزشی آغاز شد

مجيد سعیدی



را  در کشور  دیابت  ایران شیوع  گابریک  دیابت  انجمن  رئیس 
موضوعی ملی و مدیریت آن را خارج از توان وزارت بهداشت 
می داند و می گوید: دولت باید به طور جدی و با حساسیت بالا 
پیگیر این بیماری باشد وگرنه در آینده با سونامی هزینه های مالی 
بسیار بالای ناشی از دیابت مواجه خواهد بود که توان پرداخت آن 

را نخواهد داشت.
به گزارش »دنیای هوادار«، دکتر علیرضا استقامتی بر این باور 
است: هزینه ای که برای یک فرد دیابتی می شود، ۲ تا ۴ برابر یک 

فرد غیردیابتی است.
وی که سال  هاست با بیماران دیابتی سر و کار دارد، می گوید: ما 
با روند فزاینده ابتلا به دیابت، به یقین در آینده ای نه چندان دور 
با مشکلات عدیده ای در تامین هزینه های درمانی و مراقبت از 

بیماران دیابتی روبه  رو می شویم.
وی با یادآوری این نکته که درمان های دیابت در بسیاری از مواقع 
گران قیمت هستند و هزینه عوارض این بیماری نیز به فرد تحمیل 
می شود، می افزاید: فردی که به دیابت مبتلا می شود، ممکن است 
به مشکلات چشمی، قلبی، کلیوی و اندام ها هم دچار شود که 
این ها نیاز به بستری شدن در بخش ها، آی سی یو، سی سی یو، 
لیزر درمانی، دیالیز، پیوند عضو و خدایی ناکرده قطع اندام دارد که 

هزینه های بسیار بالایی برای فرد و نظام سلامت خواهد داشت.

وضعیت دیابت در دنیا و ایران چگونه است؟
بیماری دیابت یک بیماری بسیار شایع است. در دنیا بیش از 
۴۶۰ میلیون نفر فرد مبتلا به دیابت وجود دارد که این بر مبنای 
آمار اطلس دیابت ۲۰۲۱ میلادی است. اکنون یعنی در سال ۲۰۲۴ 
میلادی قطعا شیوع دیابت در دنیا بیشتر شده است و شاید از نیم 

میلیارد نفر نیز عبور کرده باشد.
در کشور ما طبق آخرین بررسی ها که مربوط به حدود ۴ سال 
پیش است، ۷ میلیون دیابتی داشته ایم که احتمالا تعدادشان 
اکنون بیشتر است. البته این روند در تمام دنیا رو به افزایش است. 
ما نمی توانیم این روند را متوقف کنیم بلکه باید تلاش خود را 

بکنیم که این روند متوقف شود.

ارتباط دیابت با سبک زندگی چیست؟
این بیماری ارتباط خیلی نزدیکی با شیوه و سبک زندگی دارد. برای 
مثال افرادی که فعالیت فیزیکی ندارند و چاق ترند، بیشتر دیابت 
می گیرند. شما در دنیا می بینید که شیوع چاقی رو به افزایش و 
به تبع آن تعداد دیابتی ها نیز رو به فزونی گرفته است. متاسفانه 
شیوه زندگی ما از شیوه زندگی با فعالیت فیزیکی زیاد به شیوه 
زندگی با فعالیت فیزیکی کم، تبدیل شده است و اغلب به افرادی 

کم یا بی تحرک تبدیل شده ایم.
تغذیه هایمان همه ناسالم است. غذاهایی که خیلی ساده و ارزان 
در دسترس هستند، به اسم فست فود در سبد تغذیه ما قرار گرفته 
اند. این غذاها خیلی سریع آماده می شوند و بسیار ساده و ارزان 

در دسترس ما هستند.
در همه دنیا اثبات شده است که در مناطقی که فست فودها وجود 
دارد در مقایسه با مناطقی که رستوران های معمولی بیشتر است، 
شیوع دیابت فزونی دارد؛ این یک امر مطالعه و اثبات شده است.
در آمریکا در برخی از محلات، اجازه وجود رستوران های فست فود 
را نمی دهند. به این دلیل که فست فودها غذاهای بدی هستند 
چه از نظر مواد اولیه، چه از نظر روغن. طبیعی است که فست 
فودی که به قیمت ۲ یا ۳ دلار به شما می دهند از نظر کیفیت 
قابل مقایسه با غذای سالم و خوبی که در رستوران ها در قبال 

پرداخت ۸۰ دلار ارائه می شود، نیست.
تغذیه نادرست باعث شده است بیماری های مزمنی چون دیابت 
شیوع بیشتری پیدا کنند. البته در آمریکا سعی شد محتوای این 
فست فودها تغییر کند. مثلا در این رستوران ها سالاد سرو، روغن 
ها اصلاح و لیوان های بزرگ نوشابه کوچک شود اما این تلاش ها 

ناموفق بود.
وقتی فرد مبتلا به دیابت شد، باید سه رکن را رعایت کند: رژیم 

غذایی، ورزش منظم و درمان دارویی.
همه افرادی که دیابت دارند به خصوص دیابت نوع ۲، باید حداقل 
۱۵۰ دقیقه در هفته یعنی ۵ روز و هر روز ۳۰ دقیقه فعالیت فیزیکی 

هوازی با شدت حداقل متوسط به بالا را داشته باشند. این اتفاق 
خیلی از مواقع نمی افتد. یعنی خیلی وقت ها امکانش نیست. 
فرد می گوید دچار بیماری های مفصلی و عضلانی و اسکلتی شده 
است و نمی تواند راه برود. می گوییم شنا کن، می گوید امکان شنا 
برایم وجود ندارد. می گوییم برو باشگاه، می گوید گران است. یا 

بحث آلودگی و گرمای هوا مطرح می شود.
مشکل دیگر این است که افراد دیابتی بیش از نیاز روزانه اش 
کالری از غذا دریافت می کند و باعث می شود روی کنترل قند 
خونش اثر سوء بگذارد. یا این که مواد غذایی سالم را کمتر مصرف 
کرده و در خوردن چربی و شیرینی افراط می کند. اگر شما یکی از 
سه پایه کنترل قند خون را رعایت نکنید، درمانتان ناقص می ماند.

بنابراین فردی که برای درمان دیابت مراجعه می کند حتما بایستی 
اصول تغذیه سالم به او آموزش داده شود که بداند چه غذایی سالم 
است. باید ارتباط بین سه جز درمان یعنی تغذیه، ورزش و دارو را 
بداند. مثلا کسی که انسولین می زند یا بعضی داروهای کنترل قند 
خون را می خورد باید ورزش خود را بر مبنای آن تنظیم کند و آن 

قدر ورزش سنگین نکند که قند خونش بیفتد.
در صورتی که فردی که امروز متوجه می شود دیابت دارد هیچ 
کدام از این ها را نمی داند. او از کجا اطلاعات به دست می آورد. یا 

باید از همسایه و دوستان و آشنایان خود بپرسد یا پاسخ سوالات 
خود را در فضای مجازی پیدا کند. این ها یا اطلاعات ناقص به او 
می دهند یا اطلاعاتشان غلط و جنبه بدآموزی دارند. در صورتی 
که این آموزش ها باید در اختیار دیابتی ها قرار گیرد. البته یک 
سری انجمن ها هستند که به دیابتی ها این آموزش ها را می دهند 
اما تعداد این ها محدود و معدود است. اغلب آن  ها به شکل 

انجمن های مردم نهاد هستند.
ما نیاز داریم بحث دیابت را در یک بسته جامع تر و کامل  تر ببینیم. 
اگر شما بیمار دیابتی را خوب آموزش دهید تا بتواند از خودش 
خوب مراقبت کند، از عوارض بعدی دیابت که هزینه زا است، 

پیشگیری می کند.
اگر کسی که دیابت دارد درست آموزش ببیند که چطور دارویش 
را مرتب مصرف کند، چگونه ورزش کند و چطور رژیم غذایی اش را 
رعایت کند، در نهایت عوارض کمتری را تحمل کند. این موضوع 
سبب کمتر شدن هزینه های درمان می شود در واقع این جنبه 

سرمایه گذاری دارد نه هزینه.
در مجموع اگر از من بپرسید پایه اصلی درمان در افراد مبتلا به 

دیابت نوع ۱ و ۲ چیست، می گویم آموزش.

آمار دیابت در ایران در مقایسه با دنیا چه وضعیتی را دارد؟
در کشور ما طبق برآوردها حدود ۱۴ تا ۱۵ درصد فرد مبتلا به دیابت 
نوع ۲ داریم. با توجه به این که به طور متوسط بین ۱۰ تا ۱۱ درصد 
جمعیت جهان به دیابت مبتلا هستند، تعداد دیابتی های ما بالاتر 

از نرخ دنیاست.

آیا می شود گفت نظام سلامت در چند سال آینده بیشترین 
آسیب و هزینه را از محل بیماری های غیرواگیر مثل دیابت 

تحمل خواهد کرد؟

بله. از آنجایی که هزینه ای که برای یک فرد دیابتی می شود ۲ تا 
۴ برابر یک فرد غیردیابتی است ما با روند فزاینده ابتلا به دیابتی 
که داریم، قطعا در آینده ای نه چندان دور با مشکلات عدیده ای 
در تامین هزینه های درمانی و مراقبت از بیماران دیابتی روبرو 
می شویم. چون درمان های دیابت در خیلی از مواقع گران قیمت 
هستند. ضمن این که هزینه عوارض بیماری دیابت هم به آن 
اضافه می شود. چرا که فردی که به دیابت مبتلا می شود ممکن 
است به مشکلات چشمی، قلبی، کلیوی و اندام ها هم دچار شود 
که این ها نیاز به بستری شدن در بخش ها، آی سی یو، سی سی 
یو، لیزر درمانی، دیالیز، پیوند عضو و خدایی ناکرده قطع اندام دارد 

که هزینه های بسیار بالایی خواهد داشت.
از این رو این خطر وجود دارد که با افزایش تعداد مبتلایان به 
دیابت به تدریج نظام بهداشتی توان پرداخت این هزینه ها را 
نداشته باشد. بنابراین باید فکری برای توقف روند ابتلا به دیابت 

کرد و پیشگیری را جدی گرفت.
پیشگیری از دیایت هم نیاز به عزمی ملی دارد و هیچ دولتی قادر 
نخواهد بود این بحث را به تنهایی انجام دهد. یعنی هم دولت، 
هم مجلس، هم مردم باید دست به دست هم دهند. مجلس باید 
از طریق تصویب قوانینی که قابلیت اجرا دارند قوانین مرتبط به 

پیشگیری از دیابت را تصویب کند.
دولت به معنای وسیع کلمه یعنی حاکمیت باید این قوانین را 
اجرا کند. مردم هم باید حتما به حاکمیت کمک کنند تا در کنار 
هم با یک عزم ملی بتوانیم روند ابتلا به دیابت را کم و کند کنیم. 
وگرنه اگر برای مردم امکانات لازم فراهم نشود این کار امکان پذیر 
نخواهد شد. چرا که وقتی صحبت از فعالیت فیزیکی می کنیم 
مردم نیاز به حمایت از سوی دولت دارند و باید فضای فیزیکی 
به اندازه کافی برای ورزش کردن آن  ها مهیا باشد یا همین طور 
وقتی که بحث از رژیم غذایی سالم می شود. ۵۰ تا ۶۰ درصد عوامل 
اجتماعی و اقتصادی که در کنترل دیابت نقش دارند از حیطه 
وزارت بهداشت خارج است؛ عواملی مانند اشتغال و آموزش. ثابت 
شده است که افرادی که شغل خوبی ندارند یا بیکارند بیشتر دیابت 

می گیرند همین طور افرادی که آموزش خوبی ندارند.

این یعنی ارتباط بین فقر و دیابت؟
بله، ارتباط بین فقر و ابتلا به دیابت در دنیا مسئله ای اثبات شده 
است. مطالعه ای که در آمریکا انجام شد نشان داد آن  هایی که زیر 
خط فقر هستند خیلی بیشتر از افرادی که چند رتبه بالاتر از خط 
فقر به سر می برند مبتلا به دیابت می شوند. کم سوادی و کمبود 
آموزش هم شیوع و بروز دیابت را بالا می برد. بیکاری هم همین 
طور. اگر ما به فقر و کمبود آموزش توجه نکنیم موتور دیابت در 
کشور خاموش نخواهد شد. برای همین است که می گویم که 
مسئله دیابت ورای وزارت بهداشت و یک بحث ملی است و دولت 
با تمامیت خود و به طور جدی و با حساسیت بالا باید پیگیر این 
موضوع شود. البته من ۲۰ سال است که این حرف ها را می زنم 
ولی متاسفانه کمتر شنیده می شود یا اصلا شنیده نمی شود. اگر 
دولت با جدیت این موضوع را پیگیری نکند ما در آینده با سونامی 
هزینه های مالی بسیار بسیار بالای دیابت مواجه خواهیم بود که 

توان پرداخت آن را نخواهیم داشت.

متفورمین سال گذشته پرفروش ترین داروی ایران بود. امسال هم 
تا الان پرفروش ترین دارو بوده است. این نشانه چیست؟

متفورمین یکی از داروهایی است که در خط درمان اولیه دیابت 
است، بنابراین اغلب پزشکان برای کنترل دیابت از خود متفورمین 
چه به شکل منفرد و چه به شکل ترکیبی استفاده می کنند. چون 
درمان ها در ایران، استاندارد است در کشور ما مصرف این دارو 

بسیار زیاد است.

دیابت نوع ۲ فقط با اصلاح سبک زندگی قابل کنترل است. 
جایی خواندم گفته بود اگر حتی همه موارد سه گانه یعنی تغذیه 
ورزش و مصرف دارو هم رعایت شود باز دیابت نوع ۲ عوارض 

خود را خواهد داشت؟
خیر. مطالعاتی که انجام شده نشان داده است که اگر شما دیابت 
را خوب و زود درمان کنید تا حد زیادی جلوی بروز عوارض آن را 
گرفته اید. البته نه ۱۰۰درصد بلکه تا حد زیادی. دیابت را هر چه 
زودتر کنترل کنیم جلوی عوارض قلبی و عروقی، هم چشمی، هم 

عصبی، هم کلیوی تا حد زیادی گرفته می شود.

مطلبی می خواندم که مردم جنوب آسیا به علت تیپ بدنی 
خاص خود که به ژنوتیپ صرفه جو معروف است، دچار ساختار 
ژنتیکی هستند که چربی دور کمرشان بیشتر از سایر مردم دنیا 
جمع می شود و همین شیوع دیابت را در بین آن  ها بیشتر کرده 

است. چنین چیزی صحت دارد؟
خیر. دیابت در همه جای دنیا شیوع دارد.

در کشورهای رو به توسعه و جهان سوم شیوع دیابت شدیدتر از 
دنیای توسعه یافته است؟

بله. در کشورهای جهان سوم هم شیوع و بروز دیابت بیشتر است 
هم روند افزایش دیابت در آن  ها در قیاس با کشورهای پیشرفته 
افزون تر است. البته این را عرض کنم که شیوه غلط زندگی هم 
نقش تعیین کننده ای دارد. جهان سوم فقط بر مبنای اقتصاد 
تعریف نمی شود، بر مبنای فرهنگ هم است. مردم کشورهای 
حاشیه خلیج فارس درآمد بالایی دارند اما به علت فرهنگ غذایی 
و عادات غلط غذایی که دارند یکی از بالاترین میزان شیوع دیابت 
در جهان را دارند طوری که درصد افراد دیابتی در این کشورها به 

۱۷، ۱۸ و حتی ۲۰ درصد می رسد.

آیا افق روشنی برای درمان دیابت وجود دارد؟
تلاش های بسیار زیادی برای شیوه های درمانی جدید در درمان 
دیابت در حال انجام است و قطعا افق های روشنی برای درمان 
دیابت در آینده وجود دارد. همین الان هم درمان های خیلی 
خوبی برای دیابت در مقایسه با دهه قبل در دنیا وجود دارد و 
بعد از یک دهه ما در بسیاری از موارد با قوت بیشتری می توانیم 
دیابت را درمان کنیم. درمان های جدیدتری هم در راهند، چرا که 
فعالیت های پژوهشی زیادی در رابطه با درمان دیابت در دنیا در 

حال انجام است.

وزارت بهداشت از بیماران دیابتی می خواهد از انسولین های 
ایرانی استفاده کنند ولی پزشکان معمولا انسولین های خارجی را 

تجویز می کنند. علت چیست؟
این قصه سر دراز دارد. ما در کشورمان نیاز داریم هم برندهای 
اصلی انسولین موجود باشد هم انسولین هایی که در داخل 
تولید می شوند. این دو باید به طور متعادل کنار هم باشد. 
نزدیک ۱۵ سال است که برندهای اصلی انسولین در کشور ما 
مصرف می شود و مریض ها به آن عادت کرده اند و نمی توان 
با یک دستور مصرف این نوع انسولین ها را در کشور متوقف 

کرد.
علاوه بر این کیفیت برندهای اصلی انسولین با انواع داخلی 
آن مقداری فرق می کند و انسولین های ساخت داخل، کپی 
برندهای اصلی است. برندهای اصلی انسولین دنیا باید حتما 
در کشور باشند. در کنار این، انسولین های داخلی هم باید 
نشان دهند کیفیت مناسبی دارند. اگر چنین شد طبعا پزشکان 
انسولین های داخلی را تجویز و بیماران آن را مصرف می کنند.

ناصر غضنفری

»رئیس انجمن دیابت گابریک ایران« تأکید کرد؛

ایراندرآستانۀسونامیهزینههایبسیاربالایدیابت
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وزیر نفت در حکمی احمد زراعتکار را به عنوان مشاور وزیر در امور برنامه و بودجه و جانشین معاون وزیر در برنامه ریزی منصوب کرد.
محسن پاک نژاد با صدور حکمی احمد زراعتکار را به عنوان مشاور در امور برنامه و بودجه و جانشین معاون وزیر در برنامه ریزی منصوب کرد. در متن خکم وزیر آمده 
است:با عنایت به مراتب، تعهد تخصص و سوابق ارزشمند جنابعالی به موجب این حکم به عنوان مشاور وزیر در امور برنامه و بودجه و جانشین معاون وزیر در برنامه ریزی 
منصوب می شوید. ضروری است با استعانت از خداوند متعال و بهره گیری از تمامی ظرفیت ها در راستای اهداف ذیل اقدامات مؤثر را در دستور کار قرار داده و پیشرفت 

امور را به طور مرتب به اینجانب گزارش کنید.

مشاور وزیر نفت در امور برنامه و بودجه منصوب شد
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شرکت آب و فاضلاب استان البرز در نظر دارد اجرای عملیات حفاری, لوله گذاری، آزمایش پمپاژ و فونداسیون سه حلقه چاه عمیق به روش روتاری در سطح استان البرز )بخش دوم( را از محل منابع داخلی شرکت )جاری( و 
از طریق مناقصه عمومی به پیمانکار واجد شرایط و دارای حداقل رتبه 5 در رشته کاوشهای زمینی واگذار نماید.

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir با شماره فراخوان 2003005186000110  
انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی, مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهینامه امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

برآورد پروژه, مدت اجرای پروژه, نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : برآورد براساس فهارس بهاء ابنیه, تاسیسات برقی و چاه سال 1403, مبلغ 127.407.425.513 ریال و مدت اجرای کار 4 )چهار( ماه و مبلغ تضمین 
شرکت در فرآیند ارجاع کار 6.370.371.276 ریال بصورت یکی از تضامین ذکر شده در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 123402/ت 50659/هـ مورخ 94/09/22 می باشد.

مهلت تحویل اسناد مناقصه: مناقصه گران علاوه بر بارگذاری فایلهای PDFتا ساعت 9 روز یکشنبه مورخ 1403/07/08, موظف به ارائه اصل تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار در پاکت لاک و مهر شده تا ساعت 10 همان روز  
به دبیرخانه شرکت آب و فاضلاب استان البرز می باشند.

تاریخ بازگشایی پاکات : ساعت 13:30 روز یکشنبه مورخ 1403/07/08 خواهد بود.
نحوه دریافت اسناد مناقصه: داوطلبان می توانند به منظور دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 1403/06/18 تا ساعت 19 روز شنبه مورخ 1403/06/24 از طریق سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir اقدام نمایند. تلفن تماس: 

  026-32117149
سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است.

جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به آدرس )iets.mporg.ir( مراجعه نمایید./22533   شناسه: 1780448
شرکت آب وفاضلاب استان البرز »سهامی خاص«

سيستممديريتيکپارچه/کد10/43/02/ف
گهیتجديدمناقصهعمومیيکمرحلهای)شماره110/یج/1403(-نوبتاول آ

برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۳۱۰۱۱۰۰۲۴۷۳ مورخ ۱۴۰۳.۰۶.۰۳ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای ارسلان عباسی 
بشناسنامه شماره ۱۹ صادره از نهاوند فرزند علی در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت ۱۹۸.۱۲ متر مربع 
مفروز از پلاک شماره ۹۱ فرعی از ۱۴۳ اصلی واقع در البرز و با خریداری از آقای شمس اله لاله و با مالکیت مالک اولیه آقای عزت 
اله زارع رفیع تایید مینماید. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 

نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. ۱۷۸۱۲۶۰
اداره ثبت اسناد املاک ناحیه سه کرجتاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳.۰۷.۰۳

آقای عباس شریفی ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق شده اعلام نموده است که سند مالکیت ششدانگ یک قطعه 
زمین به مساحت ۱۴۴ متر مربع قطعه ۱۵۳۲ تفکیکی به شماره  ۹۸۷۱ فرعی از ۱۵۴ اصلی واقع در اراضی حوزه ثبتی 
شهرستان کرج که به موجب انتقال شماره ۴۱۵۷۶ تاریخ ۲ اسفند ۱۳۹۰ دفتر ۴۰ کرج به نام متقاضی ثبت و سند مالکیت 
به سریال ۱۲۹۳۲۸ صادر و به علت سهل انگاری مفقود گردیده است و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی نموده است. لذا 
مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی به ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی 
وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ده روز اعتراض 
خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد بدیهی است چنانچه ظرف مدت مقرر 
اعتراضی واصل نشود و یا در صورت اعتراض اصل سند ارائه نگردد سند مالکیت المثنى طبق مقررات به متقاضی تسلیم 

خواهد شد. 1783707 

ثبت اسناد املاک ناحیه سه کرج

خانم صفا ایرانپور برابر وکالتنامه شماره ۸۴۴۲۷ تاریخ ۱۴۰۳.۰۵.۱۳ دفتر ۶۳ کرج از طرف مالک خانم زهرا رحیمی ضمن تسلیم 
دو برگ استشهادیه تصدیق شده اعلام نموده است که سند مالکیت ششدانگ یک دستگاه آپارتمان به مساحت ۶۷/۳۵ متر 
مربع قطعه ۱۳ تفکیکی به شماره ۸۵۵۵ فرعی از ۱۵۴ از اصلی مفروز از پلاک ۱۱۵۷ فرعی از اصلی مذکور واقع در اراضی حوزه 
ثبتی شهرستان کرج برابر سند قطعی شماره ۱۰۷۸۹ مورخ ۱۳۹۵.۱۰.۰۶ دفترخانه ۲۲۱ کرج به خانم زهرا رحیمی منتقل شده و 
سند مالکیت به سریال ۲۱۹۹۰۴ صادر گردید سپس به موجب سند رهنی شماره ۱۰۷۹۰ مورخه ۱۳۹۵.۱۰.۰۶ دفتر خانه ۲۲۱ کرج 
در رهن بانک مسکن قرار گرفت و به علت سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالكيت المثنی نموده است. لذا 
مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی به ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی وجود 
سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ده روز اعتراض خود را 
ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد بدیهی است چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی واصل 

نشود و یا در صورت اعتراض اصل سند ارائه نگردد سند مالكيت المثنى طبق مقررات به متقاضی تسلیم خواهد شد. 1783791

اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک کرج

خانم پروانه رامین زاد به شماره ملی ۰۰۵۲۷۹۵۱۳۶ با ارائه قیم نامه به شماره ۹۹۰۰۱۸۴.۱۷ مورخ ۱۴۰۱.۱۱.۰۹ صادره از شعبه ۱۷ دادیاری 
دادسرای ناحیه ۲۵ امور سرپرستی تهران از آقای هرمز رامین زاد فرزند غلامرضا ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق شده اعلام نموده 
است که سند مالکیت ششدانگ یکدستگاه آپارتمان مسکونی به مساحت ۱۴۸.۸۵ متر مربع سمت جنوب غربی طبقه پنجم قطعه ۲۰ 
تفکیکی به شماره ۶۲۸۸۳ فرعی از ۱۷۰ اصلی مفروز از پلاک ۱۱۳۳۹ فرعی از اصلی مذکور واقع در اراضی حوزه ثبتی شهرستان کرج 
که برابر سند انتقال قطعی شماره ۴۷۶۰۸ مورخ ۱۳۹۷.۱۱.۲۷ دفتر رخانه ۵۸ کرج به هرمز رامین زاد منتقل شده و سند به شماره چاپی 
۶۷۰۶۵۸ و دفتر املاک الکترونیکی شماره ۱۳۹۷۲۰۳۳۱۰۱۱۰۵۴۵۵۶ صادر شده و مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی 
نموده است لذا مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی به ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی میشود تا چنانچه کسی مدعی 
وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن 
ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد بدیهی است چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی واصل نشود و یا در 

صورت اعتراض اصل سند ارائه نگردد سند مالکیت المثنى طبق مقررات به متقاضی تسلیم خواهد شد. ۱۷۸۳۵۷۰
اداره ثبت اسناد املاک ناحیه سه کرج

آقای جهانگیر امیدی ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق شده اعلام نموده است که سند مالکیت سه دانگ مشاع از 
ششدانگ یکدستگاه آپارتمان مسکونی واقع در طبقه اول قطعه اول تفکیکی بمساحت ۱۲۲.۲۷ متر مربع بشماره پلاک ۸۲۸۸ 
فرعی از ۱۶۱ اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک ۱۱۹۷ فرعی از اصلی مذکور واقع در اراضی حوزه ثبتی شهرستان کرج بنام متقاضی 
ثبت و سند بشماره چاپی ۹۵۴۰۸۴ صادر و تسلیم شد که سند مالکیت بعلت سهل انگاری مفقود گردیده است لذا تقاضای صدور 
سند مالکیت المثنی نموده است. لذا مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی به ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی 
میشود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ این آگهی ظرف 
مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد بدیهی است چنانچه 
ظرف مدت مقرر اعتراضی واصل نشود و یا در صورت اعتراض اصل سند ارائه نگردد سند مالكيت المثنى طبق مقررات به متقاضی 

تسلیم خواهد شد. 1783736 

اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک کرج

سند مالکیت سه دانگ یک دستگاه آپارتمان مسکونی قطعه ۵ تفکیکی به مساحت ۱۰۵/۷ متر مربع بشماره پلاک ۱۸۰۳۵ فرعی از ۱۵۵ اصلی به 
موجب انتقال قطعی شماره ۱۱۱۳۸۴ مورخه ۱۳۹۹/۰۹/۲۵ دفتر ۵۵۶ تهران به نام محمد مهدی مرادی ثبت و سند ۸۸۷۴۶۵صادر گردید سپس 
خانم ایران حیدری طاری احدی از وراث وی نسبت به سهم الارث خود تقاضای صدور سند نموده اند و اعلام نمودند اصل سند مالکیت نزد خانم 
عادله عادلیان ورثه دیگر نامبرده میباشد. با توجه به اینکه در اجرای تبصره ۳ ماده ۱۲۰ مراتب جهت ارائه اصل سند مالکیت اخطار گردیده و نامبرده 
در موعد مقرر مراجعه ننمود و با توجه به اینکه اخطار ابلاغ واقعی نگردیده لذا در اجرای تبصره ۳ ماده ۱۲۰ قانون ثبت یک نوبت در روزنامه کثیر 
الانتشار آگهی میگردد. بدیهی است چنانچه پس از سپری شدن مهلت مقرر اصل سند مالکیت پلاک مذکور به این اداره ارسال نگردد این اداره 
وفق مقررات اقدام و نسبت به صدور سند مالکیت به نام وراث درخواست کننده وفق مقررات اقدام خواهد نمود. محدودیت: دو مورد بازداشت 
دائم بموجب دستور شماره ۱۴۰۳۰۴۰۰۱۰۱۵۰۰۲۶۸۸ مورخ ۱۴۰۳/۰۳/۲۷ صادره از اداره پنجم اجرای اسناد رسمی تهران به میزان سه دانگ 
مشاع از شش دانگ عرصه و اعیان برای مالکیت محمدمهدی مرادی با سهام بازداشتی ۳ سهم از ۶ بازداشت میباشد. بموجب دستور شماره 
۱۴۰۳۰۵۸۳۱۰۵۱۰۰۱۸۶۷ مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۰۴ صادره از اداره اجرای اسناد ذمه کرج برای مالکیت محمدمهدی مرادی بازداشت میباشد. ۱۷۸۳۸۰۹ 

اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک کرج

آگهیموضوعماده۳قانونوماده۱۳آئیننامهقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتی
اراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی-کرج)نوبتاول(

گهیفقدانسندمالکیت آ

گهیفقدانسندمالکیت آ

گهیفقدانسندمالکیت آ

گهیفقدانسندمالکیت آ

ابلاغیهتبصره۳ماده۱۲۰
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وینگر استقلال در دوراهی  

تراکتور یا پرسپولیس؛ 

پول یا انتقام؟

این  به شرایط  توجه  با  تهران  استقلال  فوتبال  تیم  وینگر 
باشگاه در آستانه جدایی از این تیم قراردارد و تیم های تراکتور 

تبریز و پرسپولیس نیز به دنبال جذب او هستند.
به گزارش »دنیای هوادار«، تیم فوتبال استقلال تهران بعد از 
شکست مقابل استقلال خوزستان در هفته سوم رقابت های 
لیگ برتر فوتبال وارد حواشی زیادی شد و شنیده می شود 
جواد نکونام در آستانه برکناری از هدایت آبی پوشان پایتخت 

قرار دارد.
مهرداد محمدی وینگر استقلال پس از تأیید محرومیت ۶ 
جلسه ای با توافق با مسئولان باشگاه تصمیم به فسخ قرارداد 
با آبی پوشان گرفت تا کمی فضای خالی در سقف بودجه 
باشگاه ایجاد شود و این تیم بتواند قرارداد گوستاوو بلانکو 
را ثبت کند. با این کار اما با توجه به گذشت ۳ هفته از 
رقابت های لیگ برتر هنوز محرومیت ۶ جلسه ای محمدی 
پابرجاست و این بازیکن در صورت ثبت قرارداد تا هفته دهم 

نمی تواند به میدان برود.
محمدی در چند روز اخیر با توجه به شرایط باشگاه، از مدیران 
این تیم خواسته بود تا وضعیت او را مشخص کنند و هرچه 
زودتر نسبت به ثبت قراردادش اقدام کنند، اتفاقی که تاکنون 
رخ نداده و محمدی نیز تصمیم گرفت تا در تمرینات استقلال 
شرکت نکند، با این تفاسیر به نظر می رسد محمدی در آستانه 

جدایی از جمع آبی پوشان قرار دارد.
با پیگیری های تازه مشخص شد که تیم های تراکتور تبریز و 
پرسپولیس طی ۴۸ ساعت اخیر نمایندگان خود را برای انجام 
مذاکرات به سراغ مهرداد محمدی فرستاده اند. حالا این وینگر 
۳۰ ساله در دوراهی رفتن به تبریز یا ماندن در تهران قرار دارد. 
شنیده ها حاکی از این خواهد بود که پیشنهاد مالی تراکتور 
نسبت به پرسپولیس سنگین تر است اما از طرفی حضور میلاد 
محمدی برادر مهرداد در پرسپولیس کمی شرایط را برای یاغی 
شدن او هموار می کند. البته نامهربانی های باشگاه استقلال با 
این بازیکن نیز می تواند روی تصمیم او تاثیرگذار باشد و این 
بازیکن را برای رفتن به تیم رقیب و گرفتن انتقام ترغیب کند.

دارندگان مدال طلا و نقره بازی های المپیک پاریس با پیگیری های رئیس فدراسیون کشتی، به استخدام پتروشیمی پارس درآمدند. کسب 
چهار مدال از ۶ وزن کشتی فرنگی در آوردگاه بزرگ المپیک یکی از شاهکارهای گوش شکسته ها در قلب اروپا بود. شاگردان حسن رنگرز 
در این دوره از پیکارها ۲ طلا، یک نقره و یک برنز کسب کردند. سعید اسماعیلی و محمدهادی ساروی به مدال طلا رسیدند و علیرضا 
مهمدی هم نقره ضرب کرد. تک برنز کشتی فرنگی ایران را هم امین میرزازاده قهرمان وزن ۱۳۰ کیلوگرم به ارمغان آورد. بر این اساس، 
سعید اسماعیلی دارنده مدال طلا و علیرضا مهمدی دارنده مدال نقره المپیک پاریس، در بخش ورزشی پتروشیمی پارس زیر نظر هلدینگ 

خلیج فارس، استخدام شدند.

قهرمان و نایب قهرمان کشتی المپیک استخدام شدند مستطیل سبز

در حاشیه

چالش کمک داور ویدئویی برای فوتبال ایران 
بیش از گذشته شده تا جایی که برخی آن را 

به سوژه فضای مجازی تبدیل کردند.
در سه هفته نخست لیگ برتر فوتبال ایران در 
چند ورزشگاه ایران کمک داور ویدئویی نصب 
کمترین  به  ایرانی  داوران  خطای  میزان  تا 
میزان ممکن برسد. اما این روزها VAR فوتبال 
ایران به سوژه ای تبدیل و در برخی از مواقع 
این شیوه از قضاوت به دستمایه طنز در کشور 
تبدیل می شود. اما واقعیت چیست و چرا 
VAR در ایران برخلاف دیگر کشورها نمی تواند 

گره گشای مشکلات داوری باشد؟
ابتدا  این پرسش لازم است  به  پاسخ  برای 
زیرساخت استفاده از کمک داور ویدئویی در 
فوتبال ایران مورد واکاوی قرار گیرد جایی که 
حتی برخی از ورزشگاه های ایران زمینه نصب 
این تجهیزات مهم فوتبالی را ندارند و میزبان 
مجبور است به همان شیوه سنتی پذیرای 
داوران باشد شیوه ای که خطا انسانی در آن کم 
نیست و حتی در مواردی دیده شده که نتایج 
بازی ها تحت تاثیر این اشتباهات قرار گرفت.

به  دسترسی  عدم  ایران  فوتبال  مشکل  اما 
در  که  است  مشکلاتی  بلکه  نیست   VAR

فوتبال  در  تجهیزات  این  از  استفاده  مسیر 
ایران وجود دارد. یکی از این مشکلات نبود 
دوربین های کافی برای تشخیص و واکاوی 
صحنه های مشکوک است که VAR ایرانی 
را متمایز از نمونه دیگر آن در ورزشگاه های 
این تجهیزات هر چند  خارجی کرده است. 
که مجوز فدراسیون جهانی فوتبال گرفتند اما 
واقعیت این است که اولا دوبین های لازم 
برای بررسی صحنه های مشکوک وجود ندارد 
و دوم اینکه خط افساید حلقه گمشده آن 
است. نبود دوربین های تخصصی برای پخش 
موجب  داوران  اتاق  در  صحنه های حساس 
شده تا داوران ایرانی از تصاویر دوربین های 
صدا و سیما استفاده کنند که این خود نیز 

مشکلات زیادی را به همراه خواهد داشت.
از  استفاده  با  دنیا  در   VAR که  حالی  در 
را  دوربین های خود افسایدهای میلیمتری 
تشخیص خواهد داد و کمترین سایش توپ 
را به دست نشان می دهد اما در ایران کمک 
داوران اتاق VAR به مانند مجریان برنامه های 
تلویزیونی چندین بار تصاویر را بررسی کردند 
تا شاید بتوانند مهر تایید بر تصمیمات داور 
تصاویر  بررسی  از  شیوه  این  بزنند.  وسط 
موجب شده تا برخی از مواقع شاهد قطع 
تصاویر صحنه های حساس باشیم که نمونه 

آن نیز دقیقه ۱۲ بازی پرسپولیس و فولاد بود.
ایران چشم  فوتبال  در  ویدوئی  داور  کمک 
عقاب ناظر بر عملکرد داوران نیست بلکه به 
مانند گیرنده های تلویزیونی عمل خواهد کرد 
که هر مخاطبی ممکن است با سلیقه خود 
تصاویر آن را مورد ارزیابی قرار دهد. هر چند 
که داوران حرفه ای بررسی کننده نهایی این 
تصاویر هستند اما زوایای کامل این تصاویر 
کاملا مشخص نیست و ممکن است که نظر 
۲ داور در خصوص یک صحنه بازی بسیار 

متفاوت یا حتی در جهت عکس باشد.
به نظر می رسد تجهیزات جدید داوری فوتبال 

ایران خود نیاز به دوربین های ناظر دارند که در 
صحنه های حساس بررسی لازم را در خصوص 
عملکرد داورها انجام دهد زیرا ممکن است 
داوران حاضر در اتاق VAR اختلاف نظرهایی 
در خصوص یک صحنه داشته باشند و کار 
به چک کردن آن صحنه توسط داور وسط 
باشد. اما چالش VAR در فوتبال ایران زمانی 
برملا خواهد شد که داور وسط کنار زمین رفته 
تا صحنه ها را بازبینی کند صحنه هایی که 
برخی از مواقع تصاویر آن قطع و داور براساس 
در ویدئو چک  شنیده های کمک های خود 

تصمیم خواهد گرفت.

VAR  همچنان دست و پا می  زند؛

فوتبالایراندرفقردوربین!

علیرضا علی  محمدی

غفار میرزایی

رقابت های چند جانبه  والیبال بانوان  فارس که با 
عنوان هفته دولت برگزارشد  با قهرمانی تیم ماهک 

شیراز پایان یافت.
به گزارش »دنیای هوادار«، در این رقابت ها که شامگاه 
جمعه به میزبانی سپیدان برگزارشد ۶ تیم به صورت 
از تیم ماهک  دوره ای با هم رقابت پرداختند. پس 
شیراز که قهرمان شد، تیم های امین و تچرا شیراز 
به ترتیب دوم و سوم شدند. شیراز استعداد زیادی در 
والیبال بانوان دارد. مربی تیم امین شیراز در حاشیه این 
رقابت ها در مصاحبه با خبرنگاران گفت: مسابقات در 
سطح خوبی برگزار شد و ورزشکاران با انگیزه های زیادی 

در این رقابت ها شرکت کردند.

سارا کشاورزی ادامه داد:  والیبال شیراز از استعدادهای 
بسیار خوبی بر خوردار است که می توان با برگزاری 

اینگونه رقابت ها آن  ها را شناسایی کرد.
می  فدراسیون  و  فارس  والیبال  از هیات  افزود:   وی 
خواهیم از بانوان علاقه مند به والیبال حمایت کنند 
چرا که بانوان انگیزه های زیادی برای پیشرفت دارند 
و از مسئولان استان هم انتظار حمایت های بیشتری 

داریم.
کشاورزی بیان کرد:  نگین و نگار محمدی دوقلوهای 
تیم امین شیراز با کسب بیشترین امتیازها برای تیم 

خود در این رقابت ها خوش درخشیدند.
والیبال فارس بیش از ۲ سال است به صورت سرپرستی 

اداره شود
صورت  به  که  است  سال   ۲ از  بیش  فارس  والیبال 
سرپرستی اداره می شود و قرار است تا چند ماه دیگر 
زمینه برگزاری مجمع انتخابی هیات فراهم شود و هم 
اینک هم منوچهر اسدی پویا که از پیشکسوتان والیبال 

فارس است سرپرستی این هیات را برعهده دارد.
افزون بر ۱۵ هیات ورزشی در فارس که اکثرا رشته های 
المپیکی هستند به صورت سرپرستی اداره می شود که 
باید هر چه زودتر تکلیف آن را مشخص کنند تا برای 
مسابقات المپیک ۲۰۲۸ لس آنجلس برنامه ریزی شود 
چرا که در المپیک ۲۰۲۴ پاریس ورزش فارس هیچ 

نماینده ای نداشت.

رئیس فدراسیون تکواندو با بیان اینکه هیات های استانی بازوان 
فدراسیون تکواندو هستند، گفت: تلاش کرده ایم با همفکری از 

ظرفیت های آن  ها برای اعتلای این ورزش استفاده کنیم.
به گزارش »دنیای هوادار«، هادی ساعی روز گذشته در مجمع 
انتخاباتی هیات تکواندو استان زنجان با اشاره به موفقیت های 
اخیر فدراسیون در مسابقات المپیک و پارا المپیک، خاطرنشان 
کرد: رشته تکواندو هم اکنون در معرض دید همگان قرار دارد و 
بر این مبنا هیات های استانی در کسب و تداوم موفقیت های 

آن نقش بسزایی ایفا می کنند.

ساعی با بیان اینکه فدراسیون در برخی مواقع اختیارات خود را به 
هیات های استانی تفویض کرده است، اظهار داشت:تکواندو، یک 
خانواده بزرگ به شمار می رود و باید با همفکری و همدلی برای 
حل مشکلات و کسب موفقیت های این رشته ورزشی تلاش کرد.
رئیس فدراسیون تکواندو با تاکید بر اینکه همه باید برای توسعه 
رشته تکواندو همراهی کنند، ادامه داد: موفقیت رشته تکواندو 
بدون همکاری و همراهی همه دست اندرکاران و فعالان این 
رشته محقق نمی شود. ساعی با بیان اینکه رئیس جدید هیات 
تکواندو استان زنجان از تمامی ظرفیت ها و پتانسیل ها نهایت 

استفاده را داشته باشد، افزود: شعار من از روز اول ورود به 
فدراسیون، همدلی بوده است و هیات های استانی نیز باید 
به این مولفه توجه کنند. رئیس فدراسیون تکواندو با تبریک 
انتخاب رئیس جدید هیات تکواندو استان زنجان، گفت: با 
توجه به زحمات رئیس قبلی هیات در ایجاد زیرساخت های لازم 
امیدواریم عملکرد خوبی را از مدیران جدید هیات در پیشبرد 
برنامه ها شاهد باشیم. وی با ارزیابی خوب از عملکرد رئیس 
قبلی هیات تکواندو استان زنجان، تاکید کرد: رئیس جدید هیات 
تکواندو استان کار سختی را در پیش دارد و باید در تحقق اهداف 

فدراسیون پیشگام باشد. این مسئول ورزشی گفت: کاندیداهایی 
که در انتخابات امروز رای نیاوردند ایده هایی دارند که می توانند 
موثر باشد و باید حتما از آن  ها استفاده کرد. وی در ادامه به 
برگزاری مسابقات لیگ تکواندو بزرگسالان کشور اشاره و خاطر 
نشان  کرد: استان هایی که به دلیل نبود حامی مالی نمی توانند 
در این رویداد مهم شرکت کنند ورزشکاران توانمند خود را به 
صورت انفرادی به این رقابت ها اعزام کنند. در این مجمع، 
اصغر محمدی با کسب حداکثر آرا به عنوان رئیس جدید هیات 

تکواندوی استان زنجان انتخاب شد.

تیم بانوان شیراز قهرمان والیبال جام هفته دولت شد

»هادی ساعی«: هیأت های استانی بازوان فدراسیون تکواندو هستند
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امیررضا موسوی

معاون حج و عمره سازمان حج و زیارت از آغاز ثبت نام متقاضیان عمره مفرده خبر داد و گفت: براساس برنامه ریزی، ثبت نام در چهار مرحله به تفکیک و ترتیب استانی است و اعزام ها از ۲۸ شهریور 

آغاز و تا ۳۰ آذر ادامه دارد. غلامرضا رضایی در این باره گفت: عملیات اعزام متقاضیان واجد شرایط تشرف به سفر زیارتی عمره مفرده طی دو مرحله به شرح ذیل اجرا خواهد شد.

نوبت اول: اعزام زائرین از ۲۸ شهریور تا ۳۰ آذر ۱۴۰۳

نوبت دوم: اعزام زائرین از تاریخ اول دی ماه تا پایان موسم عمره )تاریخ و نحوه ثبت نام این مرحله متعاقبا اطلاع رسانی خواهد شد(.

ثبت نام متقاضیان عمره آغاز شد

دست  به  نقد

نگارنده به این نکته تأکید می  کند که مخاطب متن ابتدا باید 
»روان شناسی به  عنوان یک لایۀ تزریق شده به اثر توسط مؤلف« 
و »جایگاه روان  شناختی مخاطب هنگام یا پس از تماشای اثر 
هنری« را از هم تمییز دهد. عموماً بسیار از آثاری که دارای 
پرداخت عمیق لایه  های معنوی روان شناختی هستند، تأثیر 
چندان عمیقی بر جایگاه روان شناختی مخاطب عام نمی  گذارند. 
اما بسیار از آثار سطحی جریان اصلی می  توانند، تأثیر بسیار 
داشته  اثر  عامِ  مخاطب  روان شناختی  جایگاه  بر  عمیقی 
باشند زیرا که مخاطب، تمام امیالِ سوبژکتیویتۀ ناخودآگاه و 
اندیشه  های خود را به عنوان یک برابرنهاده  مقابل اثر هنری قرار 
می  دهد. در اینجاست که می  توان بر اهمیت کلیشه بیش از 
پیش تأیید کرد زیرا کلیشه آشکارترین ابژۀ تمایلات ناخودآگاه 
جمعی است که در یک بستر مشارکتی-فرهنگ و مدیا- خود 
را نشان می  دهد. کلیشه است که ارتباط جایگاهِ روان شناختی 
مخاطب را کنش مند می  کند. با این چند سطر می  توان نتیجه 
گرفت که خوانشِ روان شناختی بطور مستقیم، مخاطب را به 
ارزش فرم کلی نمی  رساند. پس اینجا پرسش برای مخاطبی 
که در پی سنجش ارزش کلی آثار است پیش می آید: »پس 

فرم چی؟«
اگر بخواهیم آن نقلِ قول جاودان هگل : »آنچه که عقلی است 
ماندنی است« را برای هنر بکار ببریم، باید بگوییم »آنچه فرم دارد 
ماندنی است«. این گزاره از گزاره  های ساده  ای ست که برای اثباتش 
باید راه نظری پیچیده  ای را طی کنیم و آخر به این پرسش فلسفی 
می  رسیم که آیا چیزی بدون فرم ماندنی است؟ به  زعم نگارنده، 
برای ارزشگذاری اثر هنری جایگزین کاملی برای نقد و تحلیل 
فرمالیستی وجود ندارد اما تحلیل    های دیگر می  توانند، مخاطب 
متن را به ارزش فرم اثر هم نزدیک کنند. اگر پس از درک اندیشۀ 
مؤلف و درک جایگاه روان شناختی خود )مخاطب بجای مخاطب( 
توانستیم قرابتی را بین این دو تشخیص دهیم، می توانیم ادعا 
کنیم، اثر در برخی از جنبه  های فرمالیستی خود موفق بوده  است. 
»اتاق  فیلمْ  لهستانی  عنوان  از  )ترجمه  انگیز«   »نفرت 
خودکشی: نفرت انگیز« ( جدیدترین اثر ین کوماسا، فیلم ساز 
انتشار  نتفلیکس  شبکه  توسط  که  است  لهستانی  جوانِ 
»اتاق  فیلم  بر  دنباله  ای  می  توان  را  فیلم  این  است.  یافته 
نظر  در  شد  ساخته  فیلم ساز  همین  توسط  که  خودکشی« 
گرفت. اگر بخواهم موضع کلی خود را نسبت به این فیلم 
بیان کنم، باید بگویم، اثرْ در القای اندیشۀ مؤلفش، بسیار 
تساهل گرایانه عمل می  کند و اثر نابالغی است. »نفرت انگیز« 
قصۀ پسری به  نام توماس گیمژا را روایت می  کند که پس از 
از دانشگاه حقوق –به علت سرقت ادبی- درگیر رابطه    اخراج 
توسط  طردشدن  از  پس  او  می  شود.  بورژوا  خانواده  یک  با 
این خانواده، به علت دلبستگی به دخترشان، وارد یک شرکت 
از  استفاده  در  او  تواناییِ  به علت  و  می  شود  عمومی  روابط 
فضای مجازی به عضویت این شرکت در می  آید و کارش را در 
حوزۀ انتشار اخبار جعلی و جلب انظار عمومی آغاز می  کند. او 
برای اینکه بر خانوادۀ کراسوچا )خانوادۀ دختر مورد علاقه  اش( 
تأثیر بگذارد وارد ستاد انتخاباتی نامزد محبوب آن خانواده 
می شود و با استفاده از فضای مجازی، سعی در تغییر انظار 
عمومی نسبت به نامزدها و انتخابات دارد. نهایتاً تمام این 

کشمکش  ها به یک عملیات تروریستی منجر می  شود.
این چند سطر خلاصه  ای از روایت فیلم بود. »نفرت انگیز« روایت 

ناسازگاری  ها است. اینکه چگونه در یک جامعۀ مدرن تعادل  
محوری، جای خود را به دوسوگرایی  می  دهد. قصۀ پسر تنها 
و افسرده  ای که از روابط عمومی و اجتماعی برای رسیدن به 
اهداف خود استفاده می  کند. قصۀ حزب دموکراتی که داخلش 
فاشیسم در جریان است. قصۀ عشقی که منجر به روان  نژندی 
سوژه می  شود. ناسازگاری  هایی که فیلم سازْ تساهل گرایانه قصد 
دارد، آن  ها را به چالش بکشد، اما پایۀ علل و معلول  ها بسیار 
سست هستند. سطحی بودن کنش سیاسی فیلم شاید باعث 
شود، معنای ضمنی و ارجاعی اثر مخاطب را به سمت انتخابات 
آمریکا یا مسئلۀ پروپاگاندا پرت کند. در ریویووهای مردمی که 
از این اثر خوانده بودم به ارتباط این فیلم با »دونالد ترامپ« و 
سیاستش اشاره کرده بودند که الحق تفسیر ساده  انگارانه ای ست. 
اما با تمام این تفاسیر این اثر به واسطۀ انتخاب سوژه  اش فیلم 

جالبی است.

1. کشف حقیقت و اخلاق
کشف حقیقت در »نفرت انگیز«، موتور محرک درام آن است. حتی 
می  توان گزارۀ کمی اغراق  آمیز دربارۀ پرسوناژ این اثر )توماس( بکار 
برد و حکم سائق را در آن تشخیص داد. از ابتدای تاریخ سینما 
تا به امروز هنر -هنرمند- با حقیقت به عنوان طبیعتی مرموز 
برخورد کرده  است. در سینما، حقیقت هیچ گاه بر خیال یا تصویر 
حقیقت مقدم نبوده و نیست بلکه حقیقت همواره ابژه بوده، 
ابژه  ای که در نیم سایه می  گذارد، سلطۀ دیگری بر آن ادامه یابد. 
شاید قهرمانان آثار نوآر را بتوان اولین کاشفان حقیقت در سینما 
دانست. قهرمان  هایی عصیانگر که خشونت در زندگی آنان از فعل 
صرفاً قهرمانانه، به کنشی اجتماعی تبدیل می  شود. قهرمانانی که 
سرنوشت آن ها خودویرانگری است. قهرمانان سینمای مدرن در 
کشف حقیقت مخاطب توانستند از قهرمانان نوآر پیشی بگیرند. 
ناهمخوانی میان واقعیت  ها، عنصر تجربیِ نابی است برای کشف 
حقیقت با ابزار خیال  پردازی . به  قول لاکان : »خیال  پردازی پایۀ 

درک حقیقت است«. 
خیال  پردازیِ پرسوناژ مدرن، به روزمرگی تعدی می  کند و این تعدی 
را می  توان، تجاوز به ظواهر قانون برای کشف نهاد ایدئولوژیک 
دانست. اما قهرمان نوین هم تاوان این تعدی را عموماً با انحطاط 
خود می  داد. قهرمانِ »نفرت  انگیز« هم در طول فیلم همواره در 
حال تعدی و تجاوز است. اشارۀ زیرکانۀ فیلم ساز در آغازِ اثر به 
سرقت ادبی را می  توان اشاره  ای بر جایگاه روان شناختی شخصیتِ 
محوری به عنوان یک متعدی دانست )چه این سرقت آگاهانه 
باشد چه نباشد(. اما ابزار انسان امروزی با قهرمان متعدی گذشته 
تفاوت دارد. خیال  پردازی بواسطۀ اینکه عامل ذاتی سوژه است 
باری از هراس را برای نزدیکی با ابژه تحمل   می کند اما انسان 
امروزی سایبراسپیس را در اختیار دارد که در بخش دوم سعی 
می  کنیم به آن بپردازیم. اما بحث غیراخلاقی بودن این تعدی 

چیست؟ 
بهتر است اینجا به یکی از شاهکارهای آلفرد هیچکاک، یعنی 
عقبی«، یک عکاس  »پنجره  در  کنیم.  اشاره  عقبی«   »پنجره 
حرفه  ای در آپارتمان خود بوسیلۀ دوربین چشم  چرانیِ همسایگان 
خود را می  کند. او به حریم آن  ها تعدی می  کند درحالی که میل او 
به چشم چرانی با مکث بر روی زن تنها میل بر جایگاه کیف تعبیر 
می  شود. ابزار تعدی را نمی  توان در این رابطه اخلاقی دانست. 
سپس این عکاس متوجه می  شود که قتلی در آپارتمان روبه رویی 
اتفاق افتاده  است. اکنون او تلاش می  کند که با همان ابزار تعدی 
قاتل را کشف کند. اکنون آیا می  توان گفت ابزار اخلاقی است؟ 

سائق  را چطور؟
»نفرت انگیز« هم فراوان با تجاوز سروکار دارد.

2. فضای سایبری  یا خیال پردازی
فضای سایبری در متن روایی اهمیت بسیار زیادی دارد. می  توان 
عامل قدرت پرسوناژ را، نیز تسلط او بر فضای سایبری دانست. اما 
اکنون می  توان یک پرسش مهم پرسید و آن این است آیا قهرمانی 
مانند توماس می  توانست در دهۀ 40 و یا 80 میلادی در سینما 

وجود داشته باشد؟ 
می  توان سناریوهای محتملی را بررسی کرد. اما با بررسی تاریخ 
بالا اشاره شد می توان فهمید  سینما، همانطور که در سطور 
میل خیال پردارانۀ خودویرانگر، تنها راه مقابله قهرمان با روزمرگیِ 
واقعیت اجتماعی با نماد قانون است. خیال  پرداز، سرکش و 
عصیانگر است اما تجلیِ لحظۀ پایان  و ذاتی بودن آن باعث 
می  شود که فاصلۀ پرسوناژ از واقعیت اجتماعی، کاذب باشد. 
اما سایبراسپیس و جهان بازی  های ویدیویی در اعماق خود، 
می  توانند نقش خیال پردازی را بدون وجود لحظۀ پایان و به  عنوان 
یک عامل مستقل بیرونی بازی کند. برای نمونه فانتزی های 
جنسی یا خشونت را در نظر بگیرید. سوژه با خیال پردازی جنسی 
سعی می  کند تا توان جنسی خود را بازیابد. اما اینجا فراخود 
اجازۀ ورود غرایز سرکوب  شده به خود توانا را نمی  دهند. اما امروزه 
بسیاری از بازی  های شبیه  سازی  جنسی وجود دارند که انسان 
بصورت آشکار می  تواند با فانتزی    های جنسی خود، مواجه شود، 
بدون اینکه حتی نیاز به   مانندسازی خود به دیگری پورونوگرافیک 
داشته  باشد یا اینکه از افشای هویت خود ترسی داشته باشد. در 
مورد خشونت هم می  توان گفت که عدم حضور لحظۀ پایان باعث 
آزادی پرسوناژ در اعمال آن می  شود. اون بدون اینکه از مرگ برای 
پایان بترسد یا در جنسیت دخالت داشته باشد خشونت را اعمال 
می کند. در »نفرت انگیز« هم تنها جایی که پرسوناژ خشن ما 
خشونت آشکاری را انجام می  دهد، در جهان بازی های ویدیویی 
است. اما فضای سایبری، در »نفرت انگیز« کاربردی فراتر از ارضای 
امیال روان شناختی شخصیت دارد. سایبراسپیس در نفرت انگیز، 
نشانه نظم نمادین سیاسی است. با اینکه هویت در سایبراسپیس 
مفهوم اجتماعی خود را از دست می  دهد اما مستقل از شخصیت 
برای تشکیل هویت اجتماعی کاربرد دارد. این فضا مهم  ترین 
تعدی  گر فیلم است که یکی از مشتریان خود )تروریست گیمر( 
را به سمت ناهنجاری اجتماعی، سوق می  دهد اما مگر سایبر 
اسپیس خود یک ساختار ابزاری در خدمت نظم نمادین نیست؟

3. قصه    ی عشق
رابطۀ بین توماس و گبی، در طول فیلم رابطه پر فراز و نشیبی 
است. شاید بتوان ادعا کرد ذات این رابطۀ سینوسی، برای مخاطب 
همواره آلوده به وهم است. موضع پرسوناژ محوری ما نسبت 
به رابطۀ کاملاً مشخص است اما موضع معشوق )گبی( مجهول 

است. اینجاست که می  توان گبی را یک زن حقیقی کلاسیک 
دانست. گبی برای پرسوناژِ اصلی، نقش ابژۀ دست نیافتنی را بازی 
می  کند. خیال پردازی مرد برای بدست آوردن گبی، تبدیل به یک 
میل مازوخیستی و ارضاناشدنی می  شود. گبی از برقراری رابطۀ 
جنسی با توماس امتناع می  کند تا خیال انگیز بودن خود را حفظ 
کند. شاید در 30 دقیقۀ ابتدایی اثر، می    توان این گریز را یک میل 
ذاتی برای کنش مندماندن گبی تعبیر کرد اما در ادامه متوجه 
می  شویم که این خانواده است که کنش مند است نه گبی. 
خانوادۀ کراسوچکا بیشتر از اینکه بر روابط خانوادگی یا اجتماعی 
استوار باشد، بر سیستم  های نمادین استوار است. همینطور که 
در متن اشاره شد، ناسازگاری آن خانواده، نشانگر ناسازگاریٍ نهاد 
هم هست. اعضای خانوادۀ کراسوچکا در حضور توماس علیه 
فاشیسم موضع می  گیرند و در حریم خود نگاه فاشیستی را 
بر دیگران اعمال می  کنند. هویت شخص و خانواده بر اساس 
طبقه تعیین می  شود و می  توان گفت که خود گبی هم به دلیل 
جایگاه ذاتیِ خانوادگی، در خانواده حضور ندارد بلکه علل حضور 
او هم حتی لیاقت طبقاتی است و خانواده به عنوان یک نهاد 
سیستمی موظف است از هر تهدیدی مقابل جایگاه طبقاتی دفاع 
کند همانگونه که توماس موظف است جایگاه طبقاتی خود را 

بهبود ببخشد.

4. آغاز در پایان، مسئله نهاد
در سکانس آغازین فیلم که دو پروفسور پایان  نامۀ توماس را 
 بدلیل سرقت ادبی رد می  کنند. فیلم ساز با کلوزآپ هایی که 
و  نشان می  دهد که مواضع خشونت بار  توماس می  گیرد،  از 
سخت  گیرانه او را تهدید می  کند. اُپنینگ فیلم با میزانسن، علیه 
نهاد موضع می  گیرد و اگر بخواهیم این مسئله در طول فیلم 
بسط بدهیم، نتیجه می  گیریم که مسئولیت ناسازگاری هم با 
نهاد است. اما ابتدا بیاید بین نهاد ابژکتیو سیستماتیک  و 
نهاد مجازی ایدئولوژیک  تفاوت قائل شویم. در نهادِ ابژکتیوِ 
سازمانی، سوژه با نهادی برخورد می  کند که مسئول آن مشخص 
است. تقابل سوژه با نهاد سازمانی تقابل او صرفاً با یک نهاد 
)مثلاً دانشگاه( ابژکتیوی است که ابژه مشخص قابل دسترس 
دارند. سیستماتیک بودن نهاد سازمانی، نظام  نامه را دسترس 
متعدی قرار می  دهد. شاید اگر بخواهیم نگاه اجمالی به اثر 
داشته  باشیم بگوییم شخصیت توماس برای کسب قدرت به 
عضو سازمان  ها درمی  آید اما اگر به نگاه عمق ببخشیم می  بینیم 
-بالأخص  ایئولوژیک  نهاد  نماد  های  مقابل  در  شخصیت  که 
قانون- قرار دارد و این را می توان در یکی بودن مکانیزم جناحین 
مشاهده کرد. در نهاد  های مجازی مسئولیت از فرد سلب شده و 
به ایدئولوژی داده می  شود و ایدئولوژی این نظم نمادین را در 
قالب قانون نمادین و قراردادها برقرار می  کند. میل لیبدوییستی 
قانون در نفرت انگیز بصورت تعمدانه با فعالیت  های جنسی 

توماس پیوند داده  شده است. 

نگاهی به فیلم »نفرت  انگیز« از منظر مؤلفه  های جامعه  شناختی؛

تعدیبهنظم
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